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ساندرو پل حريف كرونا نشد
مطرح ترين داور فوتبال مجارستان به دليل ابتلا به كرونا درگذشت. ساندرو 
پل سال ها در سطح اول فوتبال جهان داوري كرد و در كارنامه كاري اش 
قضاوت فينال ليگ قهرمانان و جام جهاني را در كارنامه داشت. اما اصل 
ش��هرت او در ايران به خاطر ديدار خاطره انگيز با استراليا بود. پل در آذر 
76 بازي حساس ايران – استراليا در ملبورن را س��وت زد. ديداری كه با 
صعود تيم ملي به جام جهاني فرانسه همراه شد. داور 65 ساله در اين مدت 
كه بازنشسته شده بود، كارشناس برنامه هاي تلويزيوني بود، ولي ابتلا به 
ويروس كرونا سرنوشت او را تغيير داد. ساندرو پل پس از بستري شدن در 
بيمارستان به دليل وخامت اوضاعش با دستگاه تنفس مي كرد كه در نهايت 
هم اين داور مجارستاني در مبارزه با كرونا كم آورد و تسليم شد. انتشار خبر 
فوت ساندرو پل خاطرات ديدار دراماتيك ملبورن را براي ايراني ها زنده كرد، 

ولي حيف كه كرونا به بهترين داور فوتبال جهان نيز رحم نكرد.

دنیا حیدری

شيوا نوروزي

جريمه مالي بازدارنده است؟
احكامي كه جيب خاطيان را نشانه رفت!

 دست به قلم شدن كميته انضباطي فدراس��يون فوتبال بعد از دو هفته، 
نقره داغ شدن خاطيان دو بازي اصفهان و تهران )سپاهان- پرسپوليس و 
دربي سرخابي هاي پايتخت( را به دنبال داشت. احكامي كه البته بيشتر 

جيب خاطيان را نشانه رفته بود و شاكيان را راهي كميته استيناف كرد. 
  جنجال هاي نان و آبدار

فوتبال ايران بار ديگر طي دو هفته اخير شاهد رفتارهاي شنيع و زننده اي 
بود. ابتدا در اصفهان )بازي س��پاهان- پرس��پوليس ( و سپس در دربي 
سرخابي هاي پايتخت. رفتاري كه بار ديگر فوتبال را شرمنده هواداراني 
كرد كه وقت خود را پاي آن مي گذارند، خصوصاً با تجربه هايي كه انتظار 
مي رفت ميانجيگري كنند براي خاتمه دادن به داستان، خود يك پاي ماجرا 
بودند. جنجال هاي تأسف باري كه هواداران فوتبال خواهان برخوردي سفت 
و سخت و جدي با آن شدند، اما نتيجه بگير و ببندها آنطور كه بايد پيش 
نرفت و احكام صادره نشان داد مصاف دو بازي بزرگ ليگ اگر براي اخلاق 

فوتبال آب نداشت، اما براي كميته انضباطي نان داشت!
كوچك ترين شكي در برخورد و توبيخ خاطيان بازي سپاهان پرسپوليس 
و دربي تهران نيست. اين بي ترديد مطالبه تك تك هواداران فوتبال است 
براي عدم تكرار صحنه هايي كه عرق شرم بر پيشاني فوتبال ايران نشاند، اما 
آنچه مسلم است برخوردها بايد منطقي، اصولي و صدالبته بازدارنده باشد، 
نه بهانه اي براي درآمدزايي كه بريدن حكمي يك ميليارد و 200 ميليون 
توماني براي خاطيان تنها دو بازي، اين تصور را ايجاد مي كند كه قرار بر 
تأمين كسري بودجه كميته انضباطي بوده تا بريدن احكامي كه بازيكنان 
و خاطيان اين بازي را مجاب كند به عدم تكرار رفتارهاي شرم آوري كه در 

اصفهان و تهران از خود بروز دادند!
  نقره داغ ميلياردي

رأي كميته انضباطي دو بازي پرحاشيه پرسپوليس با سپاهان و استقلال جمعاً 
يك ميليارد و 230ميليون تومان براي خاطيان آب خورد. فرجي و غلامپور 
علاوه بر جريمه 75 ميليون توماني دو جلسه محروميت قطعي و يك جلسه 
محروميت تعليقي دارند. نادري و ترابي نيز ضمن جريمه 75ميليون توماني يك 
جلسه محروميت تعليقي و دو باشگاه پرسپوليس و استقلال نيز جريمه نقدي 
100 ميليون توماني شامل حال شان شد. در خصوص خاطيان بازي سپاهان - 
پرسپوليس هم سيدجلال حسيني و پورقاز يك جلسه محروميت قطعي، سعيد 
آقايي و محمدرضا حسيني يك جلسه محروميت تعليقي تا پايان فصل و هر 
كدام 75 ميليون جريمه نقدي و دو باشگاه پرسپوليس و سپاهان به ترتيب 150 
و 100 ميليون جريمه نقدي و برگزاري بازي بعدي دو تيم در زمين بي طرف، 
احكام صادر اين دو بازي پرحاشيه اس��ت. احكامي كه باشگاه پرسپوليس و 

استقلال با اعتراض به آن دست به دامان كميته استيناف شده اند. 
  جاي خالي منطق در احكام صادره

پرواضح است كه وظيفه كميته انضباطي نه آموزش مسائل اخلاقي كه 
محكوم و توبيخ كردن بي اخلاقي است. بي شك اما توبيخ ها و احكام صادره 
در اين راستا بايد بازدارنده، دور از ابهام و مهم تر از همه منطقي باشد، نه آنكه 
بيشتر به نقره داغ كردن مالي و بهانه اي براي درآمدزايي كميته انضباطي 
شبيه باش��د، چراكه اين نه راه مهار ياغيان و بستن پرونده جنجال هاي 
فوتبال است و نه ترفندي براي عدم تكرار دوباره صحنه هاي ناخوشايندي 

كه طي هفته هاي اخير بارها شاهد آن بوده ايم!
دادن حكم بدون احضار بازيكنان خاطي و شنيدن دفاعيات آنها، بريدن 
جريمه هاي مالي سنگين براي بازيكنان، مربيان و حتي تيم ها و از همه 
مهم تر تصميم به برگزاري بازي رودرروي بعدي )پرسپوليس و سپاهان( 
در زمين بي طرف و محروم كردم هواداران دو تيم از تماشاي اين بازي وقتي 
كوچك ترين سهمي در اتفاقات جنجالي بازي نداشتند، دلايل منطقي براي 
اعتراض خاطياني است كه حالا با حكم هاي بريده شده حتي اگر تا پيش از 

اين نيز ناحق بودند، اكنون اعتراض شان بحق به نظر مي رسد.
  اين راهش نيست

اين راهش نيست، حتي اگر كميته انضباطي به جد مسئوليتي در موظف 
كردن خاطيان به اخلاق مداري نداش��ته باش��د نيز اين راهش نيست. 
فرهنگ سازي با نشانه رفتن جيب ورزشكاران و مربيان شدني نيست و راه 
به جايي نمي برد. نقره داغي هم اگر قرار است صورت گيرد بايد منطقي و 
اصولي باشد تا جاي هيچ حرف و حديثي باقي نگذارد. حال آنكه درآمد يك 
ميليارد و 200 ميليوني حاصل از دو پرونده اين ابهام را ايجاد مي كند كه 
قرار بر نقره داغ كردن خاطيان تيم ها براي عدم تكرار جنجالي ديگر بوده يا 
پر كردن جيب كميته اي كه مسئول انضباطي است كه حداقل در دو بازي 

پرسپوليس- سپاهان و دربي پايتخت رعايت نشد و زير سؤال رفت!

شمیم رضوان

 تبعيض 10 ميلياردي 
براي تافته جدابافته

حمايت همه جانبه از تيم ملي فوتبال براي حضوري پرقدرت در جام جهاني، 
نه فقط تصميمي قابل تقدير كه بي شك مطالبه همه اهالي ورزش و حتي 
مردم است، اما دست به جيب شدن وزارت ورزش براي پرداخت 10 ميليارد 
تومان، آن هم در روزهايي كه اوضاع مالي نامناسب داد بسياری از المپيكي ها 
را درآورده، نشان از تبعيض غيرقابل انكار وزيري دارد كه انگ فوتبالي بودن 

را ناروا مي داند، اما رفتار و گفتارش چيز ديگري را نشان مي دهد.
اگرچه فوتبال يكي از پرطرفدارترين رشته هاي ورزشي محسوب مي شود، اما 
سلطاني فر به عنوان وزير ورزش كه نقش پدر را براي ورزش بازي مي كند بايد 
همه فرزندانش )رشته هاي ورزشي( را به يك چشم ببيند و فارق از نگاه هواداري 
محبت و توجه خود را بين آنها تقسيم كند. حال آنكه تصميم گيري هاي گاه و 
بيگاه وزرات ورزش اين شبهه را ايجاد مي كند كه سلطاني فر با ايجاد فرق و توفير 

بين فرزندانش برخي را بيش از سايرين زير پر و بال خود مي گيرد. 
تيم ملي فوتبال اين روزها و بعد از داستان هايي كه ويلموتس بلژيكي و تاج 
براي آن ترتيب دادند تا صعودش به جام جهاني نيازمند معجزه باشد بيش 
از هر زمان ديگری به حمايت نياز دارد، اما تك تك ورزش��كاران المپيكي 
ايران نيز كه كمتر از يك ماه ديگر بايد در بزرگ ترين آوردگاه ورزشي دنيا به 
ميدان بروند هم براي كسب موفقيت نيازمند توجه هستند و اهمال كاري 
مديران فوتبال براي سنگلاخي كردن مسير صعود تيم ملي به جام جهاني 
بهانه خوبي نيست براي آنكه وزارت ورزش با تبعيض بين فوتبال و ساير 
رشته هاي ورزشي قبل از ناله كردن فدراسيون از بي پولي دست به جيب 
شود براي تيمار كردن معضلات مالي تيم ملي در مسير جام جهاني، وقتي 

پيشتر ناله هاي المپيكي ها در همين راستا گوش فلك را كر كرده بود!
10 ميليارد توماني كه قرار اس��ت به زودي به دست فدراسيون فوتبال 
برسد، مي تواند از بودجه اي باش��د كه وزارت براي اين مجموعه در نظر 
گرفته كه با برآورد آقايان مي تواند زودتر دست فوتبالي ها را بگيرد، اما آيا 
اين مبلغ همان بودجه فدراسيون است يا پرداختي ويژه اي كه بار ديگر 

به جيب فوتبال به عنوان تافته جدابافته ورزش روانه مي شود.

چهارمين سهميه المپيك كاراته به نام گنج زاده

مهاجرت نه، مي روم كوراش
محمد محمدي بريمانلو، كاپيتان تيم ملي در خصوص ش��رايط اين       خبر
روزهاي جودو مي گويد: »هر كسي به نوبه خود از رئيس فدراسيون، 
كادر فني و ملي پوشان در جو به راه افتاده به دنبال تعليق دچار ضرر و زيان خواهند شد، اما بزرگ ترين 
آسيب را من ورزشكار خواهم ديد. البته اين احتمال وجود دارد كه با تلاش هاي وكيل فدراسيون و نظر 
كميته بين المللي المپيك بتوانم در مسابقات توكيو حاضر شوم. لازم است همين جا اعلام كنم كه هيچ 
تصميمي براي مهاجرت يا مبارزه براي كشوری ديگر ندارم. اگر قرار بود چنين كاري انجام دهم بايد 
زودتر از اينها اقدام و در دو سال گذشته اين كار را مي كردم، اما اگر شرايط به همين روال بماند و قرار 
باشد جودو دو سال ديگر تعليق باشد، شانس خود را در رشته ديگری امتحان خواهم كرد. تنها رشته اي 
كه مي توانم در آن فعاليت داشته باشم نيز كوراش است كه نزديك به جودو است. كوراش يك سال ديگر 

بايد در بازي هاي آسيايي حضور داشته باشد و مي روم كه شانس خود را در اين رشته امتحان كنم.«

غلامرضا محمدي، سرمربي تيم        بازتاب
ملي كش��تي آزاد ب��ا انتق��اد از 
بي توجهي  به كشتي در آستانه رقابت هاي المپيك گفت: »همه نگاه ها 
در المپيك توكيو به كشتي است و اين انتظارات نيز بحق است، اما 
مسئولان براي حمايت از كشتي چه كار كرده اند، كاري براي كشتي 
انجام نشده، اما ما هم همه وجودمان را مي گذاريم كه اتفاق خوبی در 
المپيك براي كشتي بيفتد، ولي كشتي نبايد تا اين اندازه مظلوم واقع 
شود. كشتي پرافتخارترين ورزش ماست، اما هميشه نزديك المپيك 
و نزديك به آن ياد كشتي مي افتيم. چند سال بايد اين اتفاق بيفتد، 
قبل از المپيك ريو گفتم خيلي دير است. اين يك واقعيت تلخ است 
كه هميشه قبل از المپيك به سراغ كشتي مي آييم.« سرمربي تيم 
ملي ادامه داد: »ما حداقل از چهار سال گذشته بايد شروع مي كرديم. 
با توجه به اين وضعيت نتايج در المپيك توكيو قابل پيش بيني نيست، 
به خصوص در رشته هاي مدال آور شرايطمان خوب نيست و نبايد 
مسئولان با انتظارات شان بار رواني را روي بچه ها زياد كنند. كشتي 
علاوه بر حمايت هاي وزارت ورزش و كميته ملي المپيك، در سطح 

كلان تر مانند دولتمردان نيز احتياج به حمايت دارد. ورزش��كاري 
قهرمان اروپا مي شود، در همان لحظه با رئيس جمهور كشورش تلفني 
صحبت مي كند و تا به تركيه مي رسد از او تجليل مي كنند،  ولي آيا 
اين اتفاق در ايران مي افتد؟ براي كشتي نه ولي اگر در فوتبال باشد، 
چرا.  متأسفانه حمايت خوبي نشده اس��ت كه البته فراتر از  وزارت 
ورزش و كميته ملي المپيك بايد از كشتي حمايت كنند. مثلاً دولت 
و مجلس مي طلبد كه از كش��تي حمايت كنند. كشتي را بيشتر 
دريابيد، كشتي شرايط خاصي دارد و فرهنگ و عشق ماست. هر كجا 
در خيابان مي رويد مردم اوضاع و احوال كش��تي را مي پرسند و از 
كشتي انتظار دارند. ما در اين شرايط سخت به دنبال لبخند مردم 
هستيم و اميدواريم اين اتفاق بيفتد، چون كشتي همه چيز ماست.  
وقتي با اين شرايط كشتي افتخارآفريني مي كند، بايد از آن حمايت 
كرد. كش��تي علاوه بر مدال آوري، به سالم سازي جامعه هم كمك 
مي كند. ش��ما ببينيد   وقتي سوريان در مس��ابقات مختلف مدال 
مي گرفت تمام باشگاه هاي شهرري پر از كشتي گير مي شد و اين 

مي تواند به سالم سازي جامعه كمك زيادي كند.«

غلامرضا محمدي، سرمربي تيم ملي كشتي آزاد:

 چه كاشته ايم كه مي خواهيم 
در توكيو درو كنيم؟

ماراتن كس��ب 
فريدون حسن

    چهره
سهميه المپيك 
مي��ان س��جاد 
گنج زاده و ذبيح الله پورشيب با المپيكي شدن 

گنج زاده به پايان رسيد. اين تلخ ترين خبري بود 
كه شهرام هروي، سرمربي تيم ملي كاراته ايران 
شنيد. نه از اين بابت كه گنج زاده المپيكي شده، 
بلكه براي حذف پورشيب. هروي قبلًا هم گفته 
بود كه كارات��ه جهان از ديدن يك��ي از اين دو 
س��تاره در المپيك محروم مي شود و حالا اين 
قرعه تلخ و سخت به نام ذبيح الله پورشيب افتاده 
و حتماً س��جاد گنج زاده س��عي خواهد كرد با 
كسب مدال خوشرنگ طلاي المپيك هر طور 
شده غيبت پورشيب را جبران كند. كاراته ايران 
حالا علاوه بر بهمن عسكري، حميده عباسعلي 
و سارا بهمنيار، سجاد گنج زاده را هم در المپيك 
مي بيند و هنوز اميدوار است تا با المپيكي شدن 
امير مهديزاده سهميه خود را افزايش دهد. اما 
گنج زاده با توجه به صعود كاراته كاي تركيه اي 
به فينال وزن 84- مس��ابقات قهرماني اروپا 
المپيكي ش��د به اين ترتيب ك��ه اوگور 
آكتاش تركيه اي با تثبيت صدرنشيني 
خود در رنكين��گ اين وزن، بالاتر از 
ذبيح الله پورش��يب رده دومي قرار 
گرفت تا س��جاد گنج زاده كه در 
وزن 84+ كيلوگرم در صدر قرار 
دارد، ج��واز حض��ور در المپيك 

توكيو را به دست آورد.

كوپا ايتاليا، اولين جام پيرلو با يووه
آندره پيرلو اولين جام قهرماني با يوونتوس را به دس��ت آورد. يووه در 
فينال جام حذفي ايتاليا 2 بر يك آتالانتا را شكست داد و فاتح كوپا ايتاليا 
شد. بانوي پير بعد از 9 قهرماني متوالي در سري آ در اين فصل با هدايت 
پيرلو نتايج ضعيفي كسب كرد و حالا يووه به عنوان قهرمان جام حذفي 

بايد با اينتر قهرمان كالچو در سوپرجام رقابت كند. 

PSG پوچتينو و يك جام برای
پاري سن ژرمن با گذشتن از س��د موناكو، قهرماني جام حذفي را جشن 
گرفت. پی اس جی در اين بازی دو گل به موناكو زد و با شايستگي جام را 
بالاي سر برد. اما هدف اصلي شاگردان پوچتينو قهرماني لوشامپيونه است؛ 
ليگ فرانسه در حالي فردا به پايان مي رسد كه ليل 80 امتيازي صدرنشين 

است و پاريسي ها با يك امتياز كمتر منتظر معجزه هفته آخر هستند. 

مجازات سنگين در انتظار پزشك مارادونا 
كمتر از شش ماه پس از مرگ ديگو مارادونا، دادستان عمومي اتهامات 
قتل عمد را عليه تيم پزشكان و پرستاران اسطوره آرژانتين مطرح كرد. 
رسانه هاي اين كش��ور با اس��تناد به محافل قضايي در روز پنج شنبه، 
لئوپولدو لوك پزشك شخصي مارادونا، رآگوستينا كوزاچوف روانپزشك 
او و چندين پرس��تار را در مرگ او مقصر دانستند. در صورت اثبات اين 

خطاها، پزشك مارادونا ممكن است 25 سال محكوم به زندان شود.

 ورود دوباره خارجي ها
 به كام دلال ها به ضرر فوتبال

بدهي هاي سنگين و شكايات بين المللي مشكل اصلي فوتبال ايران در 
سال هاي گذش��ته بوده و وعده و وعيدها در خصوص مديريت و حل اين 
مش��كل نيز تاكنون نتيجه ای نداشته اس��ت. پرداخت نشدن به موقع و 
كامل حق و حقوق مربيان و بازيكنان خارجي، تيم هاي كشورمان را بارها 
با محروميت و جريمه هاي سنگين مواجه كرده، ولي از بين رفتن اعتبار 
بين المللي فوتبال ايران نه تنها درس عبرت برايمان نشده، بلكه رئيس 
فدراسيون را به تكاپو انداخته تا به هر شكل ممكن قانون منع جذب مربيان 

و بازيكنان خارجي را لغو كند. 
عقد قرارداد بدون ضابطه و پشتوانه مالي با خارجي ها معضلي است كه در اين 
فصل به لطف اجراي قانون فوق تا حدودي كمتر شد، ولي همچنان شاكيان 
قبلي به دنبال زنده كردن مطالبات شان از طريق شكايت به فيفا هستند. 
اخيراً هم يك��ي، دو رأي جديد عليه تيم هاي ايراني صادر ش��ده و باز هم 
مجبوريم بابت بازيكنان ناشناخته، بي كيفيت و نازك نارنجي خارجي چند 
صدهزار دلار را تقديم آنها كنيم. اين چرخه معيوب تا قبل از اجراي قانون 
منع به كاري گيري خارجي ها ادامه داشت تا اينكه حجم سنگين بدهي هاي 
خارجي ها راهي جز اعمال اين قانون باقي نگذاشت. با اين حال عزيزي خادم 
كه هنوز نتوانسته وعده هاي انتخاباتي اش را حداقل تا حدودي اجرايي كند، 
قصد دارد يك بار ديگر به تيم ها اجازه استخدام مربي و بازيكن خارجي را 
بدهد. آقاي رئيس براي حل مشكلات احتمالی استدلال ها و راهكارهاي 
جالبي نيز ارائه داد؛ 10 درصد از منبع جذب خارجي ها در آكادمي باشگاه ها 
هزينه شود، ارتقای استاندارد جذب بازيكن و مربي خارجي از سوي سازمان 
ليگ، نزديك كردن قوانين به قوانين كشورهاي توسعه يافته فوتبال و ايجاد 

صندوقي در سازمان ليگ براي گرفتن تضمين هاي مالي از باشگاه ها!
اينها راهكارهاي جالبي به نظر مي رسند، ولي با شرايطي كه از فوتبال ايران 
سراغ داريم خيلي ساده و راحت مي توان گفت اين موارد نه تنها به مرحله 
اجرا نخواهند رسيد، بلكه حتي اگر اجرايي هم شوند هيچ كس به آن پايبند 

نخواهد بود و ضمانت اجرايي براي باشگاه ها به همراه نخواهد داشت. 
در بين تيم هاي ايراني چند باشگاه متمول هستند كه توانايي خريد بازيكن و 
مربي خارجي را دارند و دقيقاً همان ها هستند كه سالانه جرايم سنگيني بابت 
بدهي هاي معوقه و شكايت هاي خارجي شان پرداخت مي كنند. باشگاهي كه 
ساختمانش مصادره می شود يا مديرانش حتي براي عقد قرارداد با داخلي ها 
قوانين را دور مي زنند، چطور حاضر مي شود 10 درصد از منابع مالي اش را در 
آكادمي خود خرج كند. از آن مهم تر اينكه كدام باشگاه ما حرفه اي است كه 

اصلاً آكادمي داشته باشد و به فكر سرمايه گذاري روي تيم هاي پايه باشد! 
مديران فوتبالي هنگام عقد قرارداد با يك خارجي به تنها چيزي كه فكر 
نمي كنند منبع مالي است. آنها امضا مي كنند و به هر بند و تبصره خفت باري 
تن مي دهند، چراكه مي دانند عمر مديريت شان كوتاه است و نفر بعدي بايد 
جور اشتباهات شان را بكشد و به هيچ نهادي هم پاسخگو نيستند. مورد 
ديگر اينكه سازمان ليگ تا حالا كجا بوده كه با تدوين قوانين و استانداردهاي 
لازم اجازه حضور خارجي ه��اي بي كيفيت را ندهد. ب��ر فرض محال كه 
استانداردهاي بين المللي هم تدوين شد، با كدام اهرم قانوني مي خواهيد 
باشگاه ها را ملزم به رعايت آنها كنيد. باشگاه هاي ما در مورد هيچ مسئله اي 
تضمين نمي دهند، چه برسد به دادن تضمين مالي آن هم به سازمان ليگ. 
مربيان و بازيكنان داخلي زيادي هستند كه پس از سال ها هنوز چك هاي 

پاس نشده بسياری در دست دارند و همچنان به پول شان نرسيده اند. 
در اين يك فصلي كه هيچ خارجي جديدي پايش به فوتبالمان باز نشد، فقط 
دلالان، واسطه ها و منفعت طلبان ضرر كرده  اند، وگرنه فوتبال ايران هماني هست 
كه بود. فقط شكايت جديدي به شكايت هاي قبلي اضافه نشده است. البته حضور 
بازيكنان و مربيان خارجي با كيفيت قطعاً در بالا رفتن كيفيت ليگ تأثيرگذار 
خواهد بود، ولي به شرط اينكه فدراسيون و سازمان ليگ از زير بار مسئوليت در 
قبال اين موضوع فرار نكنند و نهادهاي نظارتي و مسئول نيز تا محاكمه و مجازات 

قانوني مديران قانون گريز، زيانده و بي كفايت دست از سرشان برندارد. 

رقابت هاي كشتي 
سعيد احمديان

   گزارش
جام تختي مانند 
تم�ام ي�ك دهه 
گذشته امس�ال نيز در غياب قهرمانان بزرگ 
كشتي ايران و جهان برگزار شد تا اعتبار نام 

بزرگ آن زير سؤال برود. 
چهارش��نبه و پنج ش��نبه هفته گذش��ته سالن 
12هزار نفري مجموعه آزادي تهران ميزبان چهل 
و يكمين دوره مسابقات كشتي جام تختي در دو 
بخش آزاد و فرنگي بود، مسابقاتي كه امسال هم 
مانند تمام سال هاي گذشته در پايين ترين سطح 
ممكن و با غيبت كشتي گيران مطرح برگزار شد 
تا يكي از مهم ترين تورنمنت هاي كش��تي ايران 
كه پس��وند بين المللي نيز دارد و ب��ه نام يكي از 
بزرگ ترين پهلوانان و نامدارترين كشتي گيران 
كشورمان نامگذاري شده اس��ت، ميانه اي با نام 
بزرگش نداشته باشد و از روزهاي بزرگي فاصله 
بگيرد. البته اين بار با تصميم مسئولان فدراسيون 
كشتي، محمد بنا و غلامرضا محمدي، اين دوره 
جام تختي به عن��وان اولين مرحل��ه از انتخابي 
ملي پوش��ان جهت جهاني 2021 ن��روژ در نظر 
گرفته ش��ده بود تا قدري اهميت اين تورنمنت 
براي اهالي كشتي بالا برود. اگرچه به نظر مي رسد 
با چنين تصميم هايي، جام تختي هيچگاه نخواهد 
توانس��ت در حد و اندازه هاي نام بزرگش برگزار 
شود و بايد براي بازگش��ت بزرگي به تشك هاي 

مهم ترين تورنمنت كشتي فكري ديگري كرد. 
  كاسه ها سر كرونا شكسته شد

چهل و يكمين دوره كش��تي جام تختي در روز 
چهارش��نبه در بخش فرنگي و روز پنج شنبه در 
رده آزاد برگزار ش��د، آن هم همانطور كه اشاره 
شد بدون حضور قهرمانان كشتي و البته حضور 
تيم هاي خارجي و كشتي گيران مطرح دنيا؛ در 
فرنگي قرقيزستاني ها تنها تيم خارجي حاضر در 
تهران بودند و در آزاد هم تنها گرجي ها تيم شان 
را به جام تختي آورده بودند تا با حضور اين دو تيم 

بين المللي بودن جام زير سؤال نرود. 
حميد س��وريان، قهرمان نامدار كش��تي فرنگي 
كه پس از خداحافظ��ي از ورزش قهرماني پا به 
عرصه مديريتي گذاشته و به عنوان نايب رئيس 
فدراس��يون كش��تي در دو س��ال اخير فعاليت 
مي كند، پايين بودن سطح جام تختي را به گردن 
كرونا می اندازد: »نبود كشورها قبل از هر چيز به 
دليل كروناست و اگر اين مسئله نبود، كشورهاي 
خارجي بيشتري در اين مس��ابقات حضور پيدا 
مي كردند. بايد خوش��بينانه نگاه كنيم كه ستاد 
ملي مقابله با كرونا مجوز برگزاری داد و قهرمانان 
جوان ما به بهترين شكل با رعايت پروتكل هاي 
بهداشتي به رقابت پرداختند. شرايطي به وجود 
آمد كه آنها با انگيزه تر مسيرشان را دنبال كنند 

و آينده روش��ن تري داش��ته باش��ند. اين اولين 
گامي بود كه ما برداشتيم، چون هدف برگزاري 
مس��ابقات بود. بعض��ي از بچه ها بي��رون از اين 
مسابقات هس��تند و در اردوهاي تيم ملي براي 
مسابقات المپيك تلاش مي كنند. هر كسي از دل 
اين مسابقات موفق بيرون بيايد، گام نخست براي 
مس��ابقات انتخابي جهاني را برداشته و در كنار 
بقيه ورزشكاراني كه بيرون هستند و به صلاح ديد 

كادر فني بيرون بودند به رقابت مي پردازند.«
كيفيت پايين جام تختي، دغدغه اي اس��ت كه 
حتي غلامرضا محمدي، سرمربي تيم ملي كشتي 
آزاد كه روز پنج ش��نبه از نزديك نظاره گر رقابت 
آزادكاران شركت كننده بود به آن اشاره مي كند و 
البته او هم مانند سوريان شرايط كرونايي را پيش 
مي كشد: »كرونا روي همه چيزي تأثير گذاشته 
و اين براي جام تختي هم رخ داد، اما اميدوارم با 
عبور از شرايط كرونا، سطح رقابت هاي جام تختي 

از نظر كيفي و كمي به گذشته برگردد.«
   بازگشت اعتبار با جوايز دلاري

اگرچه برخي مربيان تيم هاي ملي و برخي مسئولان 
فدراسيون كشتي، كيفيت پايين شركت كنندگان 
را به كرونا ارتباط مي دهند و معتقدند كه همه گيري 
كوويد19 محدوديت هاي زيادي را براي برگزاري 
جام تختي در حد نام اين پهل��وان بزرگ به وجود 
آورده، اما جام تختي قبل از كرونا هم در يك دهه 

گذشته همواره يكي از ايرادهايي كه به آن وارد بوده، 
سطح پايين آن و عدم حضور كشورهاي قدرتمند 
با قهرمانان صاحب نام شان بوده و كيفيت پايين آن 
يكي از نقدهاي جدي به مديران گذش��ته و امروز 

فدراسيون كشتي است. 
غلامرضا محمدي، س��رمربي تيم ملي كش��تي 
آزاد در پاس��خ به س��ؤال »جوان« در اين باره كه 
چگونه مي توان اعتبار را به جام تختي برگرداند، 
مي گويد: »اگر به صورت كلي بخواهيم به واقعيت 
نگاه كنيم، بايد بگويم قطعاً آن ارتباطي را كه در 
بحث بين الملل بايد داشته باشيم با كشورها بايد 
برقرار شود، براي ترغيب قهرمانان سرشناس براي 
شركت در جام تختي مي توان فاكتورهايي مانند 
جوايز مالي خوب در نظر گرف��ت. اين فاكتورها 
لازم اس��ت تا در ش��رايط عادي و پس از عبور از 
كرونا، جام تختي در حد و شأن نام جهان پهلوان 

تختي برگزار شود.«
يكي از مهم ترين فاكتورها براي اينكه قهرمانان 
صاحب س��بك روي تش��ك جام تختي كشتي 
بگيرند، مس��ائل مالي و بودجه اي اس��ت كه اين 
محدوديت ها با افزاي��ش 25 برابري قيمت دلار 
در 10 س��ال گذش��ته بيشتر هم ش��ده و دست 
فدراسيون را بسته است، به خصوص كه بودجه 
نسبت به گذشته حداقل افزايش را داشته است. 

در حالي در اواخر ده��ه 80، قهرمان رقابت هاي 

جام تختي، 6 ه��زار دلار و در مجموع نزديك به 
100 ه��زار دلار در اين مس��ابقات هزينه جوايز 
مي شد كه از ابتداي دهه 90 و با افزايش قيمت 
ارز، اين جواي��ز كم و كمتر ش��د و در نهايت نيز 
حذف شد. مسئله اي كه داوود رخش خورشيد، 
مربي س��ابق تيم ملي كش��تي آزاد در گفت وگو 
با خبرگزاري ف��ارس آن را تأثيرگ��ذار مي داند: 
»فدراسيون كشتي بودجه كمي دارد و الان هم 
در سراسر جهان براي مس��ابقات اسپانسرهاي 
بزرگ مي آيند و جوايز بزرگي در نظر مي گيرند. 

اينجا اگر جايزه ندهيم تيمي نمي آيد.«
   مسئولاني كه شأن جام تختي را نمي دانند

البته ج��دا از بحث مال��ي و كرونا، ج��ام تختي با 
وجود اينكه بزرگ تري��ن و قديمي ترين تورنمنت 
بين المللي كشتي است، اما در نگاه مسئولان اين 
ارزش را نداشته كه در دو روز برگزاري اين مسابقات 
براي نشان دادن حمايت ش��ان به سالن برگزاري 
مسابقات بيايند، به خصوص كه يكي از نكات قابل 
تأم��ل در دو روز برگزاري جام تخت��ي، بي تفاوتي 
مس��ئولان وزارت ورزش و كميته ملي المپيك و 
حتي رئيس فدراسيون كشتي براي تماشاي اين 
مسابقات از نزديك بود. بي تفاوتي كه نشان مي دهد 
وقتی ارزش اين رقابت ها در نگاه  مسئولان كم است، 
چطور مي خواهند با برنامه ريزي  به اين جام اهميت 

بدهند و بزرگي را به آن برگردانند.

نگاهي به چرايي كيفيت و سطح پايين چهل و يكمين دوره كشتي جام جهان پهلوان تختي

جامي كوچك با نامي بزرگ!
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